

the Province it will strenuously oppose the usurpation of powers by the one which do not belong to, or should not be exercised by the other. In matters of social reform, while Seigniorial and other vested rights in the Province, have been entirely destroyed by the action of the Legislature, it will be considered within the province of this Journal to discuss the question whether Ecclesiastical Corporations are entitled to impoverish the Country, by the exactation of TITHES, or contributions, which turn to the benefit of a privileged class, but are against the public interests.

In political matters, the title which we have given to our Journal sufficiently indicates our sentiments. We make no profession of political faith. If the Government of the country should think fit to be guided by the opinions we profess in matters of social and religious reform, we shall support whatever Ministry may be disposed to carry them out in practice; but should they persist in upholding *religious incorporations*, and *SECTARIAN CHARITABLE INSTITUTIONS*, at the expense of the public, we shall most decidedly give them our most energetic opposition.

HOURRAH! BRAVO!

Radical! Make them jump. By Jupiter, I shake hands with you.
We will have it out of them.

Mais, quoi..... hélas ! j'oublie que le libéralisme perd du terrain tous les jours.

* *

L'*Ordre* demandait à ses abonnés ces jours-ci de lui repasser plusieurs numéros égarés de sa collection.

Aussitôt dit, aussitôt fait.

Pendant deux jours, l'*Ordre* se vit assiégié d'abonnés qui arrivaient les uns sur les autres; c'était à qui serait le plus pressé de remettre les numéros en question.

Ceux qui ne purent venir, s'excusèrent en disant qu'ils avaient jeté ou brûlé les dits numéros.

L'*Ordre* ne vit jamais pareils témoignages de sympathie en sa faveur.

* *

Le *Courrier de St. Hyacinthe* attribue les mauvaises récoltes à l'indifférence du peuple pour les pratiques religieuses, et au nombre croissant des mauvais journaux qui se publient.

Cela est incontestable. Le nombre des mauvais journaux est beaucoup trop grand pour notre petite population; ils lui prennent tout son temps.

Comment le peuple apprendra-t-il à cultiver, tant qu'il existera des mauvais journaux comme le *Courrier de St. Hyacinthe*, le *Nouveau-Monde*, l'*Ordre*, le *Courrier du Canada*, le *Journal de Trois-Rivières*, l'*Union des Cantons de l'Est*, la *Gazette de Sorel*, le *Pionnier de Sherbrooke*, la *Voice du Golfe*, la *Gazette des Campagnes*.....?

L'autre raison donnée, l'indifférence pour les pratiques religieuses, est également juste.

En effet, si, au lieu de labourer, les habitants passaient tout leur temps à dire le chapelet et à embrasser M. le curé, œuvre pieuse pour laquelle il y a 600 jours d'indulgence, la terre deviendrait tellement féconde qu'on serait obligé de fabriquer un autre petit miracle de la *Sainte-Sallete* pour en exterminer les produits.